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میز خبر

انتقاد شدید نماینده مجلس از تجمع معلمان
مهــرداد ویس کرمــی، عضو کمیســیون آموزش 
و تحقیقــات مجلس: ما نباید با تجمــع دنبال کار 
قانونگذاری باشــیم، یعنی آنچه باید توسط دولت و 
مجلــس که نماینده مردم اند، در کف خیابان مطالبه 
شــود. نباید چنین باشــد، وگرنه سنگ روی سنگ 
بند نمی شود. مســئولیت تجمعی که برگزار می شود 
با چه کســی اســت؟ اگر کســی خرابکاری کرد، 
مسئولت بر عهده چه کسی است؟ این ها مشکلات 
و ابهاماتی اســت که ایجاد می شود.به نظر من نباید 
اعتراضات کف خیابانی به جای قانون بنشیند، چون 
در درازمــدت باعث از هم پاشــیدگی نظم عمومی 
می شود.تجمع صنفی اگر واقعا صنفی باشد، آیا همه 
مردم باید جمع بشــوند تا یــک موضوع را بگویند؟ 
آن افراد می توانند یک نماینده داشته باشند که این 

موضوع را به حاکمیت منتقل کند./ایلنا
کنایه به ردصلاحیت لاریجانی به خاطر سهیم بودن 
در ناکارآمدی دولت روحانی: عبدالناصر همتی چه 

کاره بود؟
نواندیش نوشت:بر اساس نامه شورای نگهبان، یکی 
از دلایل رد صلاحیت علی لاریجانی، ســهیم بودن 
در ناکارآمدی دولت مســتقر )دولت حسن روحانی( 
اعلام شده است. فارغ از پاسخ علی لاریجانی، یک 
کاربر در این باره در توییتر نوشــت: از نظر شورای 
نگهبان علی لاریجانی در ناکارآمدی دولت روحانی 
ســهیم بوده اما عبدالناصر همتی )رییس کل بانک 

مرکزی دولت روحانی( نه!
فروش قوهای مهاجر زنده در بازار سیاه: جفتی ۲۵ 

میلیون!
با مروری در برخی صفحه های متعلق به فروشندگان 
پرنده های زینتی می توان این آگهی ها را مشــاهده 
کرد. در تصویر بالا پنج آگهی از صفحه های مجازی 
منتشر شده در اســتوری برخی از این صفحه ها در 
کنار تصویر قوهای کشــف شده در حیاط خانه یکی 
از متخلفان قابل مشــاهده است.دوستداران محیط 
زیســت به اســتناد همین آگهی ها تأکید دارند که 
خالی شدن تالاب سرخرود بی ارتباط با افزایش این 

آگهی ها نیست./ایرنا
فرنگی کار تیم ملی به تابعیت صربستان درآمد

علی ارسلان دارنده مدال های برنز بزرگسالان آسیا 
و برنز جوانان جهان و ۴ طلای آســیا در رده های 
نوجوانان و جوانان، به تابعیت صربستان درآمد./ایسنا
علی مطهری: جا دارد به عنوان بیت شهید مطهری 

از »احمد جنتی« شکایت کنیم
علی مطهری در نامه ای به احمد جنتی نوشت: باور 
نمی کنم که شــما متن پاسخ را خوانده و امضا کرده 
باشــید... در این نامه به خانــواده آقای لاریجانی و 
طبعاً به بیت اســتاد شهید آیت الله مطهری که شما 
افتخار حضور در درس ایشــان را داشــته اید جفای 

عظیم شده است.
به جای آنکه از همسر جناب لاریجانی و فرزند استاد 

شهید مطهری تجلیل شــود که در چهل سالی که 
آقای لاریجانی ســمتهای مهمی داشته است حتی 
یک سفر خارجی و داخلی همراه ایشان نرفته است و 
حتی برای ورود به محل مجلس به مناسبت مراسم 
روز زن چــون خودروی حامل ایشــان پراید بوده و 
مأموران بــاور نمی کردند که همســر رئیس قوه با 
پرایــد به مجلس بیاید ایشــان را مدتی معطل نگه 
داشتند، آری به جای اینکه از این زن تجلیل و تقدیر 
شــود، این گونه پاداش او را می دهید! جا دارد که ما 
به عنوان بیت شــهید مطهری از شورای نگهبان و 

شخص جناب عالی شکایت کنیم.
 آیا همان دختری که ســرطان داشــت و بحمدالله 
بهبــود یافت و تحصیل در رشــته پزشــکی را در 
دانشــگاه تهران به پایان رســانده بــود، وقتی که 
همسرش که او نیز پزشک اســت می خواهد برای 
ادامــه تحصیل به آمریکا برود، این دختر بگوید من 
نمی آیم چون ممکن است شورای نگهبان چند سال 
بعــد ایراد بگیرد؟ این چه منطقی اســت که خود را 
در جایگاه خدا قرار داده اید و با سرنوشــت انســانها 

بازی می کنید؟
تکلیف آقای قالیبــاف به عنوان رئیس فعلی مجلس 
هم روشــن شــد، چون ایشــان هم امروز دولت را 
کمک می کند، پس در بخشــهایی از نابســامانی و 
وضع نامطلوب موجود ســهیم است و طبق نظر آن 
شــورا باید رد صلاحیت شود.واقعاً اینها موجب وهن 
شــورای نگهبان و موجب وهن و سرشکستگی نظام 
جمهوری اســلامی است. آیا اگر امروز امام خمینی و 
آیت الله مطهری در مقابل شــما بودند، واقعاً خجالت 
نمی کشــیدید؟دلایل رد صلاحیت اینجانب را برای 
مجلس یازدهم و ریاســت جمهوری سیزدهم به این 
بنده اعلام کنید. در مورد ریاست جمهوری اگر دلیل 
آن کمبود سابقه اجرایی است، چرا دو نفری که سابقه 

اجرایی کمتری از اینجانب داشتند تأیید شدند؟
پیش بینی ابوالفتح از نتیجه مذاکرات: دیر و زود دارد 

ولی سوخت و سوز ندارد
یک کارشناس مسائل بین الملل عنوان کرد: توافق 
انجام می گیرد اصطلاحا دیر و زود دارد، ولی سوخت 
و ســوز ندارد و چاره ای نیست و باید توافق صورت 
بگیرد. شــاید توافق در سال ۲۰۲۱ نباشد و در سال 
۲۰۲۲ صورت بگیــرد! »امیرعلی ابوالفتح« تحلیلگر 
سیاسی و کارشناس مســایل بین الملل در گفتگو با 
برنا، در رابطه با اظهــارات اخیر علی باقری کنی و 
تیم مذاکرات در وین، و همچنین آخرین تحولات در 
روند مذاکرات عنوان کرد: روایت جمهوری اسلامی 
و ارزیابــی ایران نســبت به مذاکرات مثبت اســت 
البته به کندی انجام می شــود، ولی رو به جلوســت 
و نشــانه هایی از موفقیت دیده می شود؛ روایتی که 
اروپاییان مطرح می کنند ارزیابی بدبینانه ای نسبت به 
این قضیه است. فعلا دور هفتم تمام شده و احتمالا 
دور هشــتم در ۱۰ تا پانزده روز آینده شروع می شود 
و نه ایران چاره ای جز مذاکره با هدف رســیدن به 

توافــق دارد و نه غربی ها و همین باعث می شــود، 
مذاکرات ادامه داشــته باشــد؛ هرچند ایران اعلام 
نارضایتی می کند و از بدعهدی و زیاده خواهی غرب 
گله دارد. همینطور طرف غربی نیز همین نســبت را 
به ایران می دهد و به همین موارد اســتناد می کند، 
ولی چاره ای نیست و مذاکرات باید ادامه داشته باشد 
و همینطور تا دور هشتم و نهم پیش برویم تا طرفین 

به توافقی برسند.
نماینده مجلس: از زمان دولت سازندگی به بعد در 

مسیر کج فرهنگی قرار گرفته ایم
میرزایــی نماینده مــردم اصفهــان در مجلس در 
ادامه اظهار کرد: ما در این ســال ها از زمان دولت 
ســازندگی به بعد در مسیر کج فرهنگی قرار گرفته 
ایم. انجام اصلاحات جزئی در لایحه بودجه، یعنی ۴ 
ریال به قسمتی اضافه کردن و یک ریال از قسمت 
دیگر کم کردن برای مسائل فرهنگی کشور راه گشا 
نخواهد بود، اگر بتوانیم ریل فرهنگی را تغییر دهیم، 
آن وقــت اقدامات بودجه ای هــم مؤثر خواهد بود، 
اما اگر قرار باشــد ریل فرهنگــی همان ریل دولت 
ســازندگی تاکنون باشد و بخواهیم ۴ ریال بودجه را 
برای فلان طرح کم وزیــاد کنیم تاثیرات چندانی را 

شاهد نخواهیم بود.
استیضاح وزیر اقتصاد صحت دارد؟

نایب رئیس کمیســیون اقتصــادی مجلس گفت: 
بنده سوالی را در خصوص مسائل اقتصادی از وزیر 
اقتصاد مطرح کردم و اساسا موضوع استیضاح کذب 
است.حجت الاسلام سیدکاظم موسوی نایب رئیس 
کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی اظهار 
داشت: بنده به همراه تعدادی از همکارانم اخیرا طرح 
ســوالی درباره بهبود بازار ارز، طلا و ســکه از وزیر 
اقتصــاد و دارایی مطرح کردیــم.وی افزود: بنده در 
گفت وگو با یک ســایت خبری خبر از »سوال« از 
وزیر داده بودم که به اشــتباه از عنوان »استیضاح« 
اســتفاده کردنــد. این نماینده مجلــس تاکید کرد: 
بنابراین، طی این گفت وگــو این نکته اصلاح می 
شــود که ســوال از وزیر را به منظور بهبود شرایط 
اقتصادی مطرح کردیم تا انشاءالله شاهد ساماندهی 

بازار و در نتیجه آن رضایتمندی مردم باشیم.
اخبار و تصاویر روسای جمهور  دولت های هفتم به 

بعد بر روی سایت ریاست جمهوری احیا شد
از  مدیــرکل روابط عمومــی دفتــر رئیس جمهور 
دسترس قرار گرفتن اخبار و تصاویر روسای جمهور 
دولت های هفتم به بعد بر روی ســایت ریاســت 
جمهوری خبر داد. محمدمهــدی رحیمی، مدیرکل 
روابط عمومی ریاســت جمهوری در توئیتی نوشت: 
 از امروز تمام اخبار و تصاویر روســای جمهور  دولت 
های هفتم تا دهم بر روی سایت ریاست جمهوری 
احیا شــده و در دسترس است. در روز تنفیذ آیت الله 
رئیسی هم تاکید شد، آرشیو رئیس جمهور سابق به 
طور کامل حفظ شود. امیدوارم مورد استفاده مناسب 

اهالی رسانه و پژوهشگران قرار بگیرد.
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سرپرست دانشگاه علوم پزشکی خراسان شمالی:

دانشگاه علوم پزشکی خراسان شمالی 
رتبه اول واکسیناسیون کرونا در کشور 

را کسب کرد
سیدجوادپورنقی با اشــاره به اینکه دانشگاه علوم پزشکی 
استان خراسان شــمالی، رتبه اول واکسیناسیون کرونا در 
کشور را کسب کرد، گفت: در حال حاضر 97 درصد جمعیت 
بالای ۱۲ ســال استان با دریافت دز اول و 83 درصد از این 

جمعیت نیز با دز دوم واکسینه شده اند.
 سید جواد پورنقی،سرپرست دانشگاه علوم پزشکی خراسان 
شــمالی  اظهار داشــت: در حال حاضر 97 درصد جمعیت 
بالای ۱۲ ســال استان با دریافت دز اول و 83 درصد از این 

جمعیت نیز با دز دوم واکسینه شده اند.
وی با اشاره به حذف محدودیت سنی برای تزریق دز بوستر، 
اضافه کرد: اکنون تمام گروه های ســنی که زمان دریافت 
دز ســوم آن ها فرا رسیده می توانند برای دریافت دز یادآور 

واکسن کرونا اقدام و به مراکز واکسیناسیون مراجعه کنند.
پورنقی دریافت واکســن سوم را در پیشگیری از آغاز پیک 
کرونا مهم ذکر و عنوان کرد: از تمام افرادی که تاکنون برای 
واکسیناســیون اقدامی نکرده اند نیز می خواهیم تا هر چه 
سریعتر برای حفظ سلامتی خود و خانواده هایشان واکسن 

مورد نیاز را دریافت کنند.
وی بــا تاکید بــر این که تمام متخصصان و دانشــمندان 
معتقدند واکسیناسیون در مقابله با تمام سوش های ویروس 
کرونا موثر اســت، یاد آوری کرد: سبد واکسیناسیون استان 
با تامین انواع واکســن های ایرانی و خارجی تکمیل است 
و تمــام مراکز واکسیناســیون نیز فعال هســتند بنابراین 
شــهروندان می توانند با مراجعه به این مراکز بدون اتلاف 

وقت واکسینه شوند.

عروس، سارق منزل مادرشوهر
رئیس پلیس آگاهی استان از دستگیری ۲ عروس که اقدام 
به سرقت از منزل مادرشــوهر خود کرده بودند در بجنورد 

خبر داد.
 سرهنگ«مقصود رستگار« با اعلام جزئیات این خبر اظهار 
داشت: در پی وقوع یک مورد سرقت منزل و تخریب اموال، 
بلافاصله موضوع با جدیت در دستور کار کارآگاهان پلیس 

آگاهی استان قرار گرفت.
وی با اشــاره به اینکه در همین رابطه بلافاصله کارآگاهان 
در محل وقوع سرقت حاضر و اقدامات اولیه را آغاز کردند، 
افزود: با بررســی های انجام شده مشخص شد که سارق 

یکی از آشنایان شاکی می باشد.
رئیس پلیس آگاهی اســتان با بیان اینکه متهم بعد از ورود 
به منزل تعداد زیادی از اموال موجود در منزل را تخریب و 
تعدادی را نیز به سرقت برده است، تصریح کرد: در بررسی 
اظهارات شاکی مشخص شــد که وی دو عروس دارد که 
یکی از آنها با همســر خود دارای مشــکلات متعدد بوده و 

مدام مادرشوهر خود را به عناوین مختلف تهدید می کند.
سرهنگ رســتگار با بیان اینکه کارآگاهان با بررسی ابعاد 
مختلف صحنه وقوع سرقت دریافتند سیم کارت هایی که 
به نام عروس دوم این فرد بوده در روز و محل وقوع سرقت 
فعال بوده اســت، ادامه داد: با ســرعت عمل و تیزهوشی 
کارآگاهان مشــخص می شــود که متهم در روز سرقت با 
عروس اول خانواده در ارتباط بوده که به همین ترتیب هر دو 
عروس با همکاری یکدیگر نقشه سرقت از منزل مادرشوهر 

خود را کشیده بودند.
این مقام انتظامی با اشــاره به اینکــه متهم ردیف اول نیز 
در نهایت بعد از انجام تحقیقات میدانی و تکمیل تحقیقات 
دستگیر می شود، خاطر نشان کرد: این فرد در بازجویی های 
انجام شده به تخریب تعداد زیادی از اموال موجود در منزل 

و سرقت تعدادی دیگر اعتراف کرد.
سرهنگ رستگار با اشاره به اینکه در نتیجه هر دو عروس 
بعد از تشــکیل پرونده برای انجام مراحل قانونی به مراجع 
قضائی معرفی شدند، یاد آور شد: پلیس به این ترتیب پرده 
از راز این سرقت را برداشت و از شهروندان نیز همواره انتظار 
مــی رود تا ضمن توجه به هشــدارهای پلیس، در صورت 
اطلاع از هرگونه موارد مشکوک بلافاصله مراتب را از طریق 

پل ارتباطی ۱۱۰ به پلیس اطلاع دهند.

رییس کل دادگستری استان خبر داد:

بازداشت مدیرعامل یک شرکت به 
اتهام احتکار عمده ارزاق عمومی و 

اخلال در توزیع مایحتاج عمومی
رئیس کل دادگستری اســتان خراسان شمالی از بازداشت 
مدیرعامل یکی از شــرکت های تعاونی این شهرستان به 
اتهام احتکار ارزاق و اخلال عمده در توزیع مایحتاج عمومی 

خبر داد.
به گزارش گروه دریافت خبر عصراترک، رضا براتی زاده، با 
اعلام این خبر در خصوص جزئیات آن گفت:پس از وصول 
گزارش این رویداد از سوی مراجع نظارتی ذی ربط در این 
خصوص پرونده قضایی تشکیل و مراتب به یکی از شعب 
بازپرسی دادسرای عمومی و انقلاب اسفراین ارجاع گردید  

و تحت  رسیدگی قرار گرفت.
وی بــا بیان اینکه تحقیقات تکمیلی جهت بررســی های 
بیشــتر و روشن شدن تمامی ابعاد ماجرا و دستگیری دیگر 
ایادی و عوامل احتمالی مرتبط با موضوع کماکان ادامه دارد؛ 
اظهار کرد: متهم  به اتهامات احتکار عمده ارزاق عمومی  از 
قبیــل ۱86 هزار و 558 کیلو گرم جو، ۲68 هزار ۴96 کیلو 
گرم کنسانتره ،5هزار کیلو گرم سبوس ، ۲9 هزار کیلو گرم 
جــو  مجموعا به ارزش تقریبی ۱3 میلیارد و 38۲میلیون و 
833 هزار و ۲8۲ ریال  و اختلال عمده در توزیع  اقلام یاد 

شده پس از صدور قرار بازداشت موقت  روانه زندان شد.
مقام عالی قضایی استان همچنین با اشاره به تلاش های 
دشــمنان  در جهت ضربه زدن به نظام اقتصادی کشور از 
جمله از طریق اعمال  تحریم های ظالمانه  شــکل گیری 
این قبیل  افعال مجرمانه را غیرقابل توجیه و بی شــرمانه 
توصیف کرد و در ادامه  از عزم و اراده جدی دستگاه قضایی 
در برخورد قانونی و بدون اغماض و مماشات با اخلالگران 
نظام اقتصادی و تضییع کنندگان حقوق عمومی شهروندان 

خبرداد.
براتــی زاده  تصریح کرد: جزئیات بیشــتر  این خبر پس از 
تکمیل تحقیقات و صدور کیفرخواســت متعاقبا برای افکار 

عمومی و رسانه ها اطلاع رسانی خواهد شد.

نایب رئیس فراکسیون راهبردی مجلس شورای اسلامی 
مطرح کرد:

تفویض اختیار بخشی از اعتبارات 
محرومیت زدایی به استان ها

 

نایب رئیــس فراکســیون راهبردی مجلس شــورای 
اسلامی گفت: برای اولین بار اعتبارات محرومیت زدایی 

در سند بودجه ۱۴۰۰ مشخص شد.
محمد وحیدی، در گفت وگو با ایســنا، با اشاره به اینکه 
برای اولین بار در بودجه ۱۴۰۰ اعتبارات محرومیت زدایی 
مشــخص شده است، اظهار کرد: در حال حاضر بخشی 
از اختیارت توزیع آن از سطح  مدیریت کشور به استان 

تفویض اختیار شده است.
وی با تأکید بــر اینکه تمام مســئولین باید نگاه ویژه 
به جذب حداکثری اعتبارات داشــته باشند، افزود: باید 
راهکارهای عملیاتی برای اختصاص اعتبار جهت بهره 
برداری و نهایی شــدن پروژه های حوزه راه، بهداشت، 

آب و … تدوین شود.
اعتبــارات  توزیــع  در  متاســفانه  افــزود:  وحیــدی 
محرومیت زدایی از نمایندگان و مسئولین مربوطه اعمال 
نظر و پیشنهادی اخذ نشــده است که شاهد مشخص 
شــدن برخی از اعتبــارات به صورت غیر کارشناســی 

هستیم.
نایب رئیس فراکسیون راهبردی مجلس اظهار کرد: به 
عنــوان نماینده مردم پنج شهرســتان تمام تلاش خود 
را برای توزیع عادلانه در تمام مناطق داشــته و در این 
مسیر نیز باید همه مسئولین و فرمانداران با جدیت گام 

بردارند.
وحیدی افزود: از ظرفیت تمام دســتگاه ها از جمله بنیاد 
علوی، بنیاد مســتضعفان و… در راه کمک به اجرای 

پروژه های حوزه بهداشت و راه باید بهره برد.
نماینده مردم بجنورد در مجلس شورای اسلامی اضافه 
کرد: تکمیل و آســفالت راه های نیمه تمام شهرستان ها 
در پنج شهرستان از اولویت های حوزه راه استان است.

وحیدی در پایان تصریح کــرد: تکمیل و اجرای مراکز 
بهداشت،  ســایر مراکز و پایگاه های روستاهای منطقه 
راز و جرگلان، گرمه، جاجرم،  مانه و سملقان و بجنورد 

نیز از اولویت های حوزه بهداشت است.

رییس سازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی:

روستا بازار در خراسان شمالی ایجاد 
می شود

رییس ســازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی گفت: 
ایجاد روستا بازار در ســطح شهرهای استان به منظور 
حمایــت از بهره برداران و تولیدات بخش کشــاورزی 
همچنین مصرف کنندگان در دســتور کار این سازمان 

قرار گرفته است.
 به گزارش عصراترک، عبدالله یوسفی، رییس سازمان 
جهاد کشاورزی خراسان شمالی در جمع خبرنگاران در 
این باره اظهار کرد: وزارت جهاد کشاورزی برنامه ایجاد 
روســتا بازار در سطح استان ها با هدف فروش مستقیم 
محصولات کشاورزی به مشتریان در اماکن و فضاهایی 

که باید ایجاد شوند را در دستور کار قرار داده است.
یوسفی افزود: وزارت جهاد کشاورزی ساز و کار اجرای 
این برنامه از طریق ســازمان تعاون روستایی را ایجاد 

خواهد کرد.
وی گفت: در همین راستا، این سازمان طرح هایی را به 
شهرداری بجنورد ارائه داده است تا اماکنی در ورودی و 
خروجی مرکز استان برای این طرح آماده سازی شوند.

این مســئول عنــوان کرد: در صورت اعــلام موافقت 
شهرداری بجنورد این طرح اجرایی خواهد شد.

وی افزود: اجرای این طرح در ســایر شهرهای استان 
نیز مد نظر است.

رییس ســازمان جهاد کشــاورزی خراســان شــمالی 
همچنین درباره تامین میوه شب یلدا نیز اشاره و اظهار 
کرد:  از هفته گذشــته بیش از 5۰ بازرس در قالب ۲5 
گروه دو نفره نســبت به نظارت و بازرسی از بازار استان 

اقدام کرده اند.
وی گفت: این بازرســی ها با هماهنگی سازمان صمت 

استان در حال اجرا است.
یوسفی عنوان کرد: نســبت به تخلفاتی از جمله گران 
فروشــی، کم فروشی و عدم درج قیمت و صدور فاکتور 
به کاسبان متخلف تذکر داده شده است و حتی تعدادی 

پرونده نیز تشکیل شده اند.
در عیــن حال، وی اعلام کرد: در هفته جاری شــاهد 
کاهش قیمت ۱۰ تا ۱5 درصدی میوه در اســتان بوده 

ایم.
رییس ســازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی افزود: 
در حال حاضر در اســتان قیمت مرغ کیلویی ۲9 هزار 
تومــان ) قیمت دولتی مصوب مــرغ  کیلویی 3۰ هزار 
تومــان ( همچنین قیمت تخم مرغ نیز ۴3 هزار تومان 

شده است.

خبر خبر

 استاندار خراسان شمالی گفت: اعتبارات خراسان 
شمالی نیازمند بازنگری است و باید به آن توجه 

بیشتری شود.
محمدرضا حســین نژاد در گفت و گو با ایســنا 
اظهار کرد: به دنبال بازنگری در شــاخص های 

توزیع اعتبارات و بودجه سالانه استان هستیم.
وی ادامــه داد: می خواهیم بــار دیگر در تهران 
پیگیر بررســی امتیازات و به روز رسانی شاخص 
هایی باشیم که بر اساس آن ها، بودجه خراسان 

شمالی مشخص می شود.
وی افــزود: ضریــب توزیع اعتبارات خراســان 
شمالی در بخش تملک ســرمایه ای طی سال 
آینده بیش از دو هزار میلیارد تومان برآورد شده 
که قصد داریم مسیری را دنبال کنیم که ببینیم 
آیا این حجم از اعتبارات واقعی است یا کم تر از 

واقعیت بوده و باید اصلاح شود.

حسین نژاد تاکید کرد: در جدول بودجه استانی، 
اســتان ما در کنار بعضی اســتان های دیگر در 
انتهــای جدولی که به صورت رنگبندی شــده 
منتشر شده است قرار دارد لذا نیازمند بازنگری و 

توجه بیشتر دولت به استان هستیم.
استاندار خراسان شمالی گفت: ما به دنبال وحدت 
برای خدمت بیشتر به مردم هستیم و مسیری که 
در آن اسم یک دستگاه بالا بیاید و بگویند فلانی 

انجام داد را دنبال نمی کنیم.
وی ادامه داد: ما به دنبال کار و خدمت به مردم 
هستیم و علاقه مندی خود به نظام و مردم را در 
ســایه وحدت به نمایش خواهیم گذاشت. زمانی 
که مسئولان کشــوری وحدت حاکم در استان 
و مســئولانش را ببیننــد قطعا در پاســخگویی 
 بــه نیازهــای بــه حق مــردم بیشــتر تلاش

 می کنند.

استاندار خراسان شمالی مطرح کرد:

اعتبارات خراسان شمالی نیازمند بازنگری

 رئیــس ســازمان صمت خراســان شــمالی از 
سردرگمی ســه مجتمع صنعتی در این استان در 

لیست واگذاری خبر داد.
حســین حاجی بگلو در گفت و گو با ایسنا، اظهار 
کرد: از زمانی که ســه مجتمــع صنعتی آلومینای 
جاجرم، لوله گســتر و فولاد اســفراین در لیست 
واگــذاری به بخش خصوصی قرار گرفتند، چندین 
بار از لیست خارج شــدند اما دوباره در لیست قرار 

گرفتند.
وی افزود: اگرچه طی اســتعلام هایی که داشتیم 
اکنون سهام این سه مجتمع، دولتی است اما چون 
در لیســت واگذاری قرار دارند بــا چالش هایی از 

جمله دریافت وام بانکی مواجه شده اند.
حاجی بگلو خواســتار تعیین تکلیف هر چه سریع 
تر این واحدها توسط سازمان خصوصی سازی شد 
و خاطرنشــان کرد: باید وضعیت این صنایع زودتر 
مشخص شود تا بتوانند به شکل طبیعی به کارشان 

ادامه دهند.
به گفته وی در حال حاضر بانک ها به دلیل آینده 
نامشخص این واحدها، تســهیلات پرداخت نمی 

کنند.مدیر طرح و برنامه ســازمان صمت خراسان 
شمالی نیز چندی پیش در گفت و گو با ایسنا، علت 
اجرایی نشــدن طرح CRA در شرکت لوله گستر 

اسفراین را تشریح کرد.
مهیار مشــایخی با بیان اینکــه CRA لوله های 
ضدخوردگی هســتند که برای خطوط انتقال گاز 
تــرش مورد اســتفاده قرار می گیــرد، اظهارکرد: 
یکی از طرح هایی که در ســفر دولت دوازدهم به 
خراسان شمالی مصوب شد اجرای طرح CRA در 

شرکت لوله گستر اسفراین بوده است.
وی گفــت: از آنجاییکه لوله گســتر در لیســت 
واگذاری به بخش خصوصی قرار دارد ســبب شده 
تا نتواند این طرح را در این شــرکت به مرحله اجرا 

درآورد.
مشایخی تاکیدکرد: تا زمانیکه تکلیف این شرکت 
توسط سازمان خصوصی ســازی مشخص نشود 
ایدرو نمی تواند این طرح را به مرحله اجرا درآورد.

وی افزود: اما این شرکت درصدد است تا این طرح 
را در قالب جذب ســرمایه گــذار بخش خصوصی 

انجام دهد.

 در هــر یخچال که باز می کنی با مشــتی از قرص 
و شــربت رنگارنگ روبه رو می شــوی و حسرت از 
اینکــه چرا این همه دارو تجویز و در منازل انباشــت 

شده است.
پدیده انباشــت دارو سالهاست که در هر منزل ایرانی 
مشاهده می شود و هر یخچال تبدیل به داروخانه ای 
شده، انگار که اســامی لاتین دارو بر سر زبان ها نیز 
تبدیل به کلاس خاصی در بین بانوان خانه دار شــده 
اســت و هر کس به نوعی علم داروشناسی خود را به 

رخ دیگری می کشد.
درون هر یخچال و کشــوی کمدهای ایرانی ها تعداد 
زیادی از انواع قرص و دارو انبار شــده و آســپرین، 
آموکســی سیلین و ســرماخوردگی گوی رقابت را از 
دیگر داروها ربوده و از منزل به کیف ها وارد شــده و 
در کیف بســیاری از بانوان و مردان به وفور مشاهده 

می شود.
فــارغ از اینکه این داروها ارز زیــادی را مصرف می 
کنند و هزینه زیادی را بر دســت دولت گذاشته ولی 
خانواده ها طبق عادت و دومینووار این پدیده را نسل 
به نسل به یادگار می گذارند، از سویی قیمت دارو در 
این سالها به قدری افزایش یافته که هزینه زیادی را 
در سبد خانوارهای ایرانی شامل شده و پزشکان ایرانی 

نیز نمی دانم چرا دارو زیاد تجویز می کنند .
همه چیز از یک ســرماخوردگی کوچک آغاز می شود 
وقتی که به یک پزشــک عمومــی مراجعه می کنم 
طبق معمول چند بسته قرص سرماخوردگی، آموکسی 
سیلین و شربت تجویز می کند و احوالم بعد از مصرف 
ســه روز دارو افاقه ای نمی کند و دوباره به پزشــک 
متخصــص داخلی مراجعه می کنم؛ وی نیز نســخه 
پزشک قبلی را رد و مشــتی دیگر از دارو تجویز می 
کند و حال من مانده ام با مشتی از قرص نسخه قبلی 
در یخچال و دغدغه حیف و میل شــدن دارو و از بین 
رفتن سهمیه هزینه های پزشکی در بیمه شخصی ام.

وقتی که از پزشــک متخصص دلیل تجویز این همه 
دارو را می پرســم؛ وی که حوصلــه گوش کردن به 
حرف های من را ندارد و منتظر بیمار بعدی اســت و 
خودکار را با زحمت بر روی نســخه می لغزاند با خنده 
می گوید؛ جنگ اســت و بهتره دارو در منزل داشــته 
باشــی.وقتی از دکتر داروساز چرایی گرانی دارو را می 
پرســم او نیز جواب منطقی نمی دهد و می گوید خدا 
را شکر کنید که یارانه دارو برداشته نشده و با برداشت 
یارانــه باید دارو را پنج برابر قیمــت کنونی بخرید و 
در نهایت یک خیریــه را معرفی می کند تا داروهای 
اضافی را به آنجا تحویل دهم، بعد از پرس و جو و پیدا 
کردن آدرس در بیمارستان فوق تخصصی جوادالائمه 
بجنــورد، متولی امر را نیافتم و تازه فهمیدم که با این 
حال یخچال و کشــوهای منزل بهترین مکان برای 
انبار دارو اســت و مردم در این بیــن کمترین نقش 
در هدررفــت این ســرمایه را دارند، ســرمایه ای که 
ناخوداگاه به آنها تحمیل شده و مقابله با انباشت دارو 

اکنون بدون متولی است.
 توپ داروسازان در زمین مردم و پزشکان

در این زمینه با چند تا داروساز گفت و گو کردم و همه 
این داروسازان توپ را در داخل زمین مردم می اندازند 
و معتقدند این مردم هستند که به طور وسواس گونه 
ای دارو مصرف و در یخچال ها انبار می کنند و چاره 

ای جز فرهنگسازی در این زمینه نداریم.
مریم فلاح عضو انجمن داروســازان خراسان شمالی 
پاییــن بودن قیمــت دارو را دلیل تقاضــای خرید و 

انباشت دارو عنوان کرد و می گوید: این مورد موجب 
شــده تا فروش داروهای بدون نســخه افزایش یابد 
و دســتورالعمل مشــخصی نیز در ایــن زمینه برای 
داروســازان وجود ندارد و لازم اســت تــا تصمیمات 
بهتری در زمینــه فروش دارو گرفته و حداقل فروش 

داروی بدون نسخه کمتر شود.
وی رعایــت نکردن پروتکل هــای درمانی و دارویی 
مردم را عامــل دیگری از این پدیده دانســت و می 
افزاید: دارو بر اســاس مدت دوره زمانی خاص تجویز 
می شــود و در موارد بســیار بعد از بهبودی مقطعی، 
دارو مصرف نمی شود و در یخچال ها انبار می کنند.

این داروساز، پزشــکان را از دیگر متهمان این پدیده 
دانست و گفت که پزشــکان نیز در موارد زیادی بی 
رویــه دارو تجویز می کنند و باید در آموزش نســخه 
نویســی تدبیر کرد و آموزش های بیشــتری در این 

زمینه ارائه شود.
وی عنوان می کند که فرهنگسازی لازم در این زمینه 
باید به مردم داده شود و در نحوه تجویز دارو و نسخه 

نویسی نیز باید تجدید نظر شود.

اصلاح سیستم تجویز و فروش دارو
گفت و گو با چند پزشــک که سیســتم اشتباه تجویز 
دارو را تایید کردند رمز و رازهای این حوزه را بیشــتر 
بازگو کردند و از اینکه داروسازان دارو را بدون نسخه 
عرضه می کنند گلایه داشتند و خواهان نظارت بیشتر 

و تصویب قوانین جدید در این زمینه شدند.
گفت و گو با این پزشــکان رمــز و رازهای زیادی را 
در ایــن حوزه فاش کرده و کــم کاری در این بخش 
از سیســتم درمان بشــتر نمایان می شود. حتی یکی 
از این پزشکان مدعی می شود که برخی از داروهای 
خطرناک مثل داروی ســقط جنین توسط داروخانه به 
فروش می رســد که تبعات زیادی را در جامعه داشته 

است.
در ادامه اسماعیل گریوانی رییس بیمارستان هاشمی 
رفسنجانی شــیروان تکمیل زیرســاخت های ارجاع 
بیمــار را راه مقابلــه با این پدیده عنــوان کرد و می 
افزاید: در کشور ســوئد هر شخص دارای پرونده ای 
پزشــکی است و پزشک براســاس کد ملی به تمامی 
اطلاعات دارویی بیمار دسترسی دارد و اگر قرصی در 
دوره زمانی مشخص به بیمار تجویز می شود دیگر آن 
دارو تا پایان دوره تجویز نمی شود و چنانچه آن قرص 

را گم کند باید به حراست بیمارستان اطلاع دهد.
این پزشک متخصص ارتوپد می گوید: در کشورهایی 
که دارای زیرساخت های درمانی صحیح هستند برای 
سرماخوردگی های معمولی دارو تجویز نمی کنند و با 

میوه درمانی سعی دارند بیمار را درمان کنند و دارو نیز 
به اندازه نیاز تجویز می شود در صورتی که در کشور 
ما یک ورق قرص هیچوقت نصف و بریده نمی شود و 
اگر چنانچه قرص کمتر نیاز باشد به اندازه همان تعداد 
موجود در ورق تجویز می شــود که مــورد نیاز بیمار 

نیست و موجب انباشت دارو می شود.
وی با تایید تجویز بی رویه دارو توســط پزشکان می 
افزاید: بعنوان یک پزشک تایید می کنم که در موارد 
زیادی دارو بدون مدیریت تجویز می شــود و باید در 

این زمینه چاره اندیشی شود.
گریوانی تشــکیل پرونده ســلامت برای هر بیمار را 
نســخه فوری برای مقابله با انباشــت دارو دانست و 
می گوید: اگر هر بیمار دارای پرونده ســلامت باشــد 
پزشــک به خوبی از ســابقه بیمار مطلع می شــود و 
تداخل دارویی بوجود نمی آید، بنابراین فرآیند مراجعه 
به پزشــک و تجویز دارو در کشور ما باید تجدیدنظر 
و این رویه اصلاح شــود و بــا اصلاح این رویه دیگر 
لازم نیست پزشک متخصص قلب بیمار سرماخورده 

را ویزیت کند.  

وی می افزاید: باید در این زمینه فرهنگســازی شود 
و بیمــاران به پزشــکان اعتماد کننــد و در ابتدا باید 
به پزشــک عمومی ارجاع شــوند و در صورت نیاز و 
تداوم بیماری به پزشــک متخصــص مراجعه کنند و 

متخصصان نیز بدون ارجاع، بیمار را درمان نکنند.
رییس بیمارستان هاشمی رفسنجانی شیروان در ادامه 
داروسازان را نیز نقطه ای از این پازل اشتباه دانست و 
می گوید: فروش داروی بدون نسخه مفهومی ندارد و 
اکنون در تمامی داروخانه ها رواج دارد و بیمار اغلب تا 
اندکی سوزش و یا خارش در گلویش احساس می کند 
بــدون اینکه علت بیماری را بداند اقدام به خرید دارو 
و قرص ســرماخوردگی می کنــد و در عجبم که چرا 

داروخانه ها بدون نسخه دارو را عرضه می کنند.
 راهکار: فرهنگسازی و مدیریت تجویز دارو

معاون غذا و داروی دانشــکده علوم پزشکی و خدمات 
بهداشتی درمانی خراسان شــمالی در ادامه تجویز بی 
رویه دارو را از عوامل انباشــت دارو در منازل عنوان 
کرد و می گوید: هر چند که پزشکان معتقدند دارو به 
اندازه دوره درمان تجویز می شــود ولی موارد زیادی 
اینگونه نبوده و همین مورد موجب انباشــت دارو در 
منازل می شود و پر واضح است که شرایط تجویز دارو 
در کشور نرمال نیست و پزشکان بخشی از این کلاف 
پیجیده را شــامل می شوند و در موارد زیادی بیش از 

دوره درمان دارو تجویز می شود.
علــی وکیلی مــی افزاید: داروخانه ها نیز بر اســاس 

دســتورات سازمان غذا و دارو مجوز دریافت داروهای 
مرجوعــی را ندارند چرا که هــر دارویی نیاز به دما و 
مکان نگهــداری خاص دارد و در صــورت پذیرفتن 
داروی مرجوعــی امکان مســمومیت نیز بیش از این 
شــرایط می شود بنابراین انباشت دارو در منزل امری 
بسیار اشــتباه است که در بســیاری از خانواده های 

ایرانی رواج دارد.
وی فرهنگسازی در این زمینه را راهکاری دیگر برای 
مقابله با پدیده انباشــت بی رویه دارو در منازل عنوان 
کرد و می افزاید: باید در این زمینه اطلاع رسانی شود 
و مــردم را از عواقب و خطــرات این پدیده آگاه کنند 
چرا که نگهداری انواع قرص و کپســول در یخچال 
به دلیــل رطوبت بالایی که در آن وجود دارد، موجب 

زودتر فاسد شدن این داروها می شود.
وکیلی می گوید: بــی توجهی به میزان مصرف دارو، 
مصرف خودســرانه، تداخل های دارویی، اســتفاده از 
دارو در تاریکی و حتی خواب آلودگی از عواملی اســت 

که منجر به مسمومیت دارویی در منزل می شود.
وی افزود: یکی از رســالت هــای مهم داروخانه ها و 
داروسازان این اســت که هر دارویی بدون نسخه در 
اختیــار بیمار قرار نگیرد اما گاهی با اصرار مردم ناچار 
به ارایه دارو هســتند که این مــورد نیز باید مدیریت 

شود.
 چرخه مصرف دارو نیاز به ترمیم

چرخه تولید تا مصرف دارو از موضوعات کلیدی است 
که حرف های زیادی برای گفتن دارد و از اینکه هنوز 
جای خاص و معینی بــرای تحویل داروهای مازاد یا 
تاریخ مصرف گذشــته از سوی بیماران نداریم، امری 

ناراحت کننده است.
اگــر چه داروخانه ها به هیچ عنــوان مجاز به تحویل 
گرفتن داروی مصرف نشده از بیماران نیستند؛ چراکه 
به محض خروج دارو از داروخانه، شــرایط نگهداری 
دارو از کنترل خارج می شود و به همین دلیل سلامت 
داروی مرجوعی به داروخانه زیر ســوال است، پس با 
غیر قانونی اعلام کردن بازگشــت دارو به داروخانه، 
سلامت مصرف کنندگانی که داروهای خود را تنها از 

داروخانه تهیه می کنند، حفظ خواهد شد.
 اما توضیح داده نشــده که چه راهکاری برای اینکار 
وجــود دارد و در جواب اینکه در دیگر کشــورها چه 
راهکاری نیز وجود دارد بی پاســخ می مانیم چرا که 
مســوولان دارویی نیز در این زمینه اطلاعات زیادی 

ندارند.
در شماری از کشورها روند مشخصی برای بازگرداندن 
دارو وجود دارد اما از آنجایی که در کشور ما هنوز این 
روند وجود ندارد، برخی روش های ســاده برای دور 
ریختن دارو از طریق زباله منزل از سوی معاونت غذا 
و داروی وزارت بهداشت و دانشگاه های علوم پزشکی 

کشور اعلام شده است.
اگرچــه معدوم کردن داروها نیــز روند خاصی را می 
طلبــد و در مــواردی روش های ناخوشــاینی مانند 
مخلوط با تفاله چایی و کیســه زباله پیشنهد شده ولی 
آنچه که مســلم است این روش های سنتی راه پایان 
این چرخه نیســت و باید در ایــن زمینه راهکارهایی 
جدید ارائه شــود.از طرفی داروســازان و پزشکان در 
زمینه نگهداشت دارو همدیگر را متهم می کنند، ولی 
این مدیریت عالی وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشــکی اســت که باید در این زمینه چاره اندیشی و 
راهکارهای لازم را ارائه دهد.هم اکنون 7۴ داروخانه 

در خراسان شمالی قرارداد با بیمه سلامت دارند.

رئیس سازمان صمت استان خبر داد:

سردرگمی ۳ مجتمع صنعتی خراسان شمالی در لیست واگذاری

نگهداشت دارو در منزل؛ چاره کار چیست؟
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 مردم هزینه قمار قدرت و آس رو 
کردن مسئولان علیه یکدیگر را 

پرداخت می کنند
امید فراغت/روزنامه نگار

 ملت ایران مشاهده گر دعوای مسئولان و جنگ قدرت بین 
آنان اســت و فقط هزینه دعوای مســئولان نسبت به هم 
را پرداخت می کنند. شورای نگهبان با امضای احمد جنتی، 
مفاد ردّ صلاحیت علی لاریجانی مشــاور رهبری نظام  را 
اعلام کرد. ۱-مواضع سیاســی و اظهارات در موضوعات و 
مقاطع مختلف از جمله فتنه سال«88« ۲- حمایت از افراد 
ردّ صلاحیت شــده و دفاع از عملکرد آن ها و به کارگیری 
برخی از آنان در مناصب تحــت امر خود.3- مداخله یکی 
از فرزندان در قراردادهای خدماتی و ساختمانی مجلس در 
زمان ریاســت شــما در مجلس۴- اقامت و ادامه تحصیل 
برخی از منســوبین درجه یک در کشــور معاند انگلیس بر 

خلاف مصوبه لازم الاجرای شورای عالی امنیت و...!
 علی لاریجانی هم در پاسخ گفت که یک کلام بگویید بنا 
داشتیم شما را حذف کنیم در این صورت، حداقل جمله ای 

معنا دار بیان کرده بودید.
 متاسفانه باید پذیرفت دعوا و درگیری مسئولان مملکت با 
هم، یکی از موانع اصلی رشــد و توســعه ایران شده است. 
سال هاست انواع و اقسام اتهامات بین مسئولان مملکت ردّ 
و بدل می شود و هیچ کسی هم نیست که به چنین اتهاماتی 

رسیدگی کند.
 برای مثال یکی شــکایتش را به خدا برُد! علی لاریجانی با 
احمد جنتی درگیر اســت! صادق لاریجانی با محمد یزدی 
دعوا و درگیری داشت! احمدی نژاد با همگی مسئولان نظام 
درگیری و دعوا دارد. مســئولی به قالیباف می گوید؛ پرونده 
امنیتی ات زیر دست من بود، آن مسئول دیگر می گوید برادر 
زن فلان مسئول قصد سفر به فلان رژیم را داشت. آن نهاد 
با نهاد دیگر دعوا و درگیری دارد و اکثریت ملت هم هاج و 
واج، فقط بکِش بکِش مسئولان را نظاره می کنند و روز به 

روز هم ناامید تر و خشمگین تر و پشیمان تر می شوند! 
 سوال مهم این است چرا به این حجم از اتهام زنی مسئولان 
به یکدیگر رسیدگی نمی شود؟ سال هاست ادعای اکثریت 
مســئولان نظام این اســت که باید در خط ولایت حرکت 
کرد آن گاه مشــاور رهبری نظــام را به عناوین مختلف ردّ 

صلاحیت می کنند! 
 خودتــان جواب بدهید آیا در چنیــن فضایی ملت نباید به 
عملکردتان شــک و تردید داشــته باشــد؟ متاسفانه هیچ 
کدام از مسئولان هم اتهامات شــان را گردن نمی گیرند و 
فقــط یکدیگر را متهم می کنند و نکته مهم تر این که نقد و 
انتقادات ملت هم به کتف شان نیست و به تعبیری مصداق 
ضرب المثل« آب که از ســر گذشت، چه یک وجب و چه 

صد وجب شده اند« 
 احساس می شود اکثریت مسئولان نسبت به مهار و شکست 
و عقب نشــینی نیــز، آتویی در آستین شــان دارند و چنین 
واقعیتی باعث شده هر کسی نسبت به دیگری برگ آس یا 

تک خشت، گیشنیز، پیک یا تکِ دلی را رو کنند!
  آیــا زمانِ تغییر و تبدیــلِ روش و منش مملکت داری فرا 
نرسیده است؟ اکثریت ملت متوجه دلایل عقب ماندگی ایران 
شده اند. آیا مسئولان مملکت می توانند دلایل عقب ماندگی 
ایران را به ملت بیان کنند؟ نکته کلیدی این که متاســفانه 
ملت بین دعوای مســئولان و نهادها نسبت به یکدیگر در 
حال فدا و فنا شــدن هستند و احساس می شود مردم هیچ 

بالاخواه و حامی نیز ندارند.

خبر  خوش محسن رضایی؛ »افزایش 
دو برابری یارانه ها از اول دی ماه«

معــاون اقتصادی رئیــس جمهور تاکید کــرد: قرار بود 
این طرح از آذر اجرا شــود، اما به علت بروز مشکلی به 
دی موکول شــد و طبق این طرح بن کارتی در اختیار 
خانوار ها قرار می گیرد که بخشــی از یارانه ها به شــکل 
کالا به مردم ارائه می شــود، اما به علت این که این بن 

کارت آماده نشد به دی موکول شد.
 به گزارش تابنــاک اقتصادی؛ دکتر محســن رضایی 
معاون اقتصادی رئیس جمهور با تبیین خبر های خوش 
اقتصادی که پیشــتر وعده انتشارش را داده بود، گفت: 
طبق لایحه بودجه قرار بود یارانه ها را برای ســال آینده 
دو برابــر کنیم، اما آقای رئیس جمهــور تاکید کرد که 
افزایش یارانه ها برای سه ماه باقی مانده سال نیز اعمال 

شود.
وی افزود: مســئولان اجرایی تلاش خواهند کرد که در 
سه ماه باقی مانده ســال نیز یارانه ها را دو برابر کنند و 
اگر این طرح به خوبی انجام شود هر خانوار ۴ نفره 8۰۰ 

هزار تومان کالا و پول دریافت خواهند کرد.
رضایی گفت: البته قرار بود این طرح از آذر اجرا شــود، 
اما به علت بروز مشــکلی به دی موکول شــد و طبق 
ایــن طرح بن کارتی در اختیار خانوار ها قرار می گیرد که 
بخشــی از یارانه ها به شکل کالا به مردم ارائه می شود، 
اما به علــت این که این بن کارت آماده نشــد به دی 

موکول شد.
معاون اقتصــادی رئیس جمهور افزود: خبر خوش دیگر 
این اســت که یکی از شیر های خلق پول بدون پشتوانه 
در بودجه را که آذر تحویل مجلس دادیم بســتیم یعنی 
یکــی از عواملی که پول های بدون پشــتوانه منتشــر 
می کرد فروش ارز های نفتی دولت به بانک مرکزی بود.

رضایی گفــت: این ارز ها به بانــک مرکزی می رفت و 
تبدیل به پایه پولی می شــد و این پایه پولی در استخر 
نقدینگی کشــور هفت برابر می شــد بــه همین علت 
نقدینگــی افزایــش می یافت بدون آن کــه تأثیر قابل 

توجهی در تولید صنعت ملی داشته باشد.
وی افزود: 5۰ ســال بود که این رویه ادامه داشت یعنی 
از سال 5۱ که درآمد های نفتی ایران چند برابر افزایش 
یافت این مشــکل به طور جدی تر و وســیع تری وارد 
اقتصاد ملی شــد و متأسفانه این شــیوه غلط تا همین 
دولت ادامه داشت.رضایی از نمایندگان مجلس خواست 
که کمک کنند تا این شــیر به طور کامل بسته شود به 
نحوی که دولت ارز های نفتی را به بانک های کشــور و 
بانک ملی بفروشد و همین پولی که اکنون موجود است 
جابجا شــود تا دیگر پول بدون پشــتوانه که تأثیری در 

تولید ملی ندارد خلق نشود.

یادداشت

خبر

عضو مجلس خبرگان رهبری گفــت: رمزارزها نمی توانند به عنوان 
پول پذیرفته بشــوند، رمزارز پول اعتباری اســت، یعنی پولی است 
مالکــش برایش اعتبار تعیین می کند و اگر بــا این رمزارز بخواهید 
کالایی بگیرید، این هیچ در مقابل کالاســت و جایز نیســت.اما اگر 
بخواهیم با همین رمزارز با کشورهای غیراسلامی و با کسی معامله 
کنیم که رمزارز را به عنوان پول قبول دارد، می توانیم دادوستد کنیم، 

یعنی می توانیم پول اعتباری بدهیم و کالا از آن ها بستانیم.
به گزارش  اتفاقیه به نقل از ایســنا، استفاده از رمزارزها در کشور، با 
وجود گذشت چند ســال از ورود این پدیده، همچنان مورد مناقشه 
اســت. چندی پیش ابوالفضل روحانی -معــاون راهبری فنی مرکز 
ملــی فضای مجازی- گفته بود: رمزارزها به طور کلی و با مدیریت 
شرایطی می توانند ابزاری برای دور زدن تحریم در برخی از معاملات 
باشــند اما باید رویکرد ویژه ای برای برخــورد با این موضوع برای 
آن تعریف شــود. مرکز ملی فضای مجازی اســتفاده از رمزارزها با 
منشاء خارجی نظیر بیت کوین را ترویج نمی کند زیرا نه تنها متولی 

آن مشخص نبوده بلکه سرمایه گذاران آن نیز مشخص نیست.
ازســوی دیگر فعالان حوزه رمزارز و بلاک چین معتقدند در شرایط 
تحریمی، ایران شاید بیشتر از کشورهای دیگر به بیت کوین نیاز دارد 
و دولت می تواند با بهره گیری از آن به رشد اقتصادی خویش کمک 
کند، زیرا در شرایطی که نمی توانیم صادرات و واردات داشته باشیم، 
می توانیم  انرژی را به بیت کوین تبدیل کرده و با آن بیت کوین کالا 
و خدمات وارد کنیم، یا خدماتی که داخل ایران تولید می شــود مثل 
نرم افزارهایــی تولیدی که می توانیم به صورت مجازی ارائه کنیم را 

صادر کنیم و رمزارز دریافت کنیم.
انجام معامله با بیگانگان از طریق رمزارز اشکالی ندارد

در این راستا پژوهشگاه فضای مجازی، سخنانی از آیت الله محسن 
اراکی - عضو مجلس خبرگان رهبری منتشر کرده که در جلسه ای 
با موضوع حاکمیت و سیاســت گذاری رمز ارز از منظر فقه، به بیان 
مســائلی پیرامون انجام معامله با بیگانگان از طریق رمزارز پرداخته 

است.
او در بخشــی از سخنانش اظهار کرد: در حوزه معاملات با بیگانگان 
اینکــه بتوانیم به طور کلی با پول اعتبــاری معامله کنیم، یعنی پول 
اعتبــاری بدهیــم و کالای حقیقی بگیریم، بر اســاس قاعده الزام 
اشکالی شــرعی ندارد و ما با آن ها به شیوه ای برخورد می کنیم که 
خودشــان می پذیرند. قاعده الزام در بسیاری از تعاملات بین المللی 

ازجمله تعاملات اقتصادی کاربرد دارد.
وی ضمن تصریح به وجود نظام اقتصادی در اســلام، افزود: بحث 
رمزارزهــا و هر مقوله ای از مقولات اقتصــادی که مربوط به رفتار 
اجتماعــی و رفتار حاکمیتی می شــود، اگر بخواهیــم از نظر فقهی 
بررســی کنیم باید در چارچوب نظام اقتصادی بــه آن نگاه کنیم. 
اســلام نظام اقتصادی دارد، فقه نظام اقتصادی دارد، همان طور که 

فقه نظام سیاسی دارد.
عضو مجلس خبرگان رهبری به مسئله تبادل و اصل تعادل در قرآن 
پرداخت و بیان کرد: تبادل یعنی مبادله اقتصادی و مبادله اقتصادی 
یعنی دادوســتد.  یکی از مهم ترین قوانین دادوســتد این است که 
عادلانه باشــد و با هم از لحاظ ارزش برابــری کند. عدم تعادل در 
مبادله اقتصادی یعنی وقتی بخواهند بســتانند زیاد می ستانند، وقتی 
می خواهنــد بدهند، ناقص می دهند. در قرآن کریم، بســیار بر اصل 
تعادل در مبادلات اقتصادی تأکید شــده اســت. در سوره هود که 
سخنان حضرت شــعیب به قومش را بیان می کند، می فرماید وقتی 
که می خواهید با کسی معامله کنید، ارزش مال طرف مقابل را پایین 
نیاورید. این یعنی عدم تعــادل در معاملات. باید در نظام اقتصادی 

به این نگاه شود.
ارزش مبادلاتی و مصرفی و نقش آن در مالیت

او به مبحث مالیت و ارزش اشــاره و بیان کرد: ارزش دو نوع است،  
ارزش مبادلاتــی و ارزش مصرفــی. ارزش مصرفی همان منفعتی 
اســت که از یک شیء می بریم،  مثلًا لباســی که می پوشیم و آبی 
که می خوریم. اگر چیزی هیچ منفعت حلالی برایش مترتب نشــود، 
معامله اش جایز نیســت. نمی شــود عینی که هیچ منفعتی بر آن بار 

نمی شــود را معامله کنیم. ولی اگر طرف معامله ما این کالا را دارای 
منفعت محلله بداند، مثلًا خوک، اگر خوک را به کسی بفروشیم که 
نزد او حلال باشــد و منفعت مقصوده ای دارد، بلااشکال است. یعنی 
اگر در عرف طرف مقابل به عنوان مال پذیرفته شده، می شود معامله 

کرد. ولی در جامعه اسلامی چنین معامله ای اشکال دارد.
وی درباره قیمــت تبادلی که در معامله لازم اســت، گفت: چیزی 
که در مقابل چیز دیگری بده بســتان می شــود، می بایست از لحاظ 
ارزش و قیمت مساوی باشد.  قیمت تبادلی، باید برگشتش به قیمت 
اســتعمالی باشــد یعنی چیزی منفعت مقصوده محلله داشته باشد، 
تا بتوانیــم بدهیم و در مقابلش مالی را که منفعت مقصوده اســت 
بستانیم. این بلااشکال است. بنابراین اگر پول اعتباری محض باشد 
در مقابــل کالای حقیقی، اتفاقی که می افتد این اســت که لا مال 
داده اید و مال گرفته اید و این مستلزم عدم تعادل در معامله است. آن 
چیزی می تواند پول باشد که ارزش حقیقی داشته باشد یعنی منفعت 
اســتعمالی به اندازه کالایی باشد که می خواهیم در مقابل بستانیم یا 
نماینده پول حقیقی، مثل حواله پول حقیقی. مثلًا دولت اســکناس 

چاپ می کند و این اسکناس حواله بر کالا می شود.
اســتاد خارج حوزه علمیه قم برای کاهش تــورم و چاپ پول رایج 

در کشور گفت: پیشــنهاد ما این است که اگر می خواهید پول تولید 
کنیــد، مثلًا ۱۰ هزار تومان چاپ کنید، این مقدار پول حواله بر یک 
مقدار نفت به تناســب ۱۰ هزار تومان باشــد و کسی که این پول را 
می گیرد مالک این مقدار از نفت می شود و شرکت هایی ایجاد شوند 
که مردم نفت به آن ها بفروشــند. این پول را اگر به شخص خارجی 
هم بدهیم مثلًا فردی می خواهد برنج بخرد، پولی که می دهد مقابل 
مقدار خاصی از نفت است، یا پول می گیرد یا نفت تحویل می گیرد. 
ایــن کار تورم را کاهش می دهد و رابطه ما را با دلار آمریکایی قطع 

می کند و موجب تعظیم دلار در مقابل پول ما می شود.
پذیرش رمزارزها به عنوان پول

او درباره پذیــرش رمزارزها به عنوان پول گفت: رمزارزها نمی توانند 
به عنوان پول پذیرفته بشوند، رمزارز پول اعتباری است، یعنی پولی 
اســت مالکش برایش اعتبار تعیین می کند. چیزی پشــت ســرش 
نیســت، اگر با این رمــزارز بخواهید کالایی بگیریــد، این هیچ در 
مقابل کالا اســت و جایز نیســت. اما اگر بخواهیم با همین رمزارز 
با کشــورهای غیر اســلامی معامله کنیم، با کسی معامله کنیم که 
رمزارز را به عنوان پول قبول دارد، می توانیم دادوســتد کنیم، یعنی 
می توانیم پول اعتباری بدهیم و کالا از آن ها بســتانیم بر اســاس 
آنچه آن ها در کشــور خودشــان پذیرفته اند. این بر مبنای مقبولات 

خودشان عدالت است.
وی در مورد رواج معامله رمزارز در کشــورهای اسلامی، آن را مبنی 
بر قســط و عدل در فقه و اقتصاد اسلامی دانست و بیان کرد: قسط 
اقتصاد اســلامی می گوید در قبال پول اعتبــاری محض نمی توان 
کالایی را ســتاند. بلکه تنها در مقابل پولی که خودش نماینده کالا 
باشــد می توان کالایی را ستاند، کالا در برابر کالا یا پولی که بتواند 

نماینده کالایی باشد، نماینده یک منفعت حقیقی باشد.
چیستی حکم فروش زمین های مجازی در متاورس

عضو مجلس خبرگان رهبری در پاســخ به سوال یکی از حاضران 
مبنی بر »چیســتی حکم پدیده جدید متاورس که فروش زمین های 
مجازی اســت« گفت: حکم این مسئله عدم جواز است چون شَیءْ 
را با لاشَــیءْ و مــال را با لا مال نمی توان مبادلــه کرد.  این حقه 
همیشگی آمریکا بوده است که بر سر سایر مملکت ها کلاه بگذارد؛ 
با همین شــیوه های ناعادلانه اکنون آمریــکا به یکی از قطب های 

اقتصادی جهان تبدیل شده است.
اراکی در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه »اگر به رمزارز به عنوان 
اعتبار بدون پشتوانه نگاه شــود، در برخورد با ریال هم این مشکل 
وجود دارد« بیان کرد: بله، در خصوص ریال هم این مســئله وجود 
دارد، ولی بر اســاس اضطرار تاکنون ادامه یافته اســت و ما به این 
مسئله منتقدیم؛ متاسفانه بسیاری از مسائل جامعه در قالب فقه خرد 
جلو می رود و در برخی موارد با عنوان احکام ثانویه تعریف می شــود 

ین مشکلات ناشی از عدم تدوین فقه حکومتی جامع است.

عضو مجلس خبرگان رهبری:

تعاملات مالی جامعه مسلمانان از طریق رمزارز محل اشکال است

سخنگوی گمرک گفت: در هشت ماه امسال ۲۱ 
میلیــون و 778 هــزار و 387 تن کالا به ارزش 
۱۰میلیارد و ۴۴7 میلیون و 8۴ هزار و ۴35 دلار 
بین ایران و سایر کشــورهای سازمان همکاری 
اقتصادی اکو تبادل شــد که رشــد 3۴ درصدی 
در وزن و ۴۴ درصدی در ارزش نســبت به مدت 
مشــابه پارسال داشته است.به گزارش اتفاقیه به 
نقل  از گمرک، »ســید روح اله لطیفی«  اظهار 
داشت: صادرات کشورمان به 9 کشور عضو اکو 
در این مدت بیش از ۱8 میلیون و 63۱ هزار تن 
به ارزش 6 میلیــارد و 8۲3 میلیون و ۲۴6 هزار 
و 367 دلار بوده که نســبت به مدت مشابه ۴6 
درصد در وزن و 5۴ درصد در ارزش رشد داشته 
اســت.وی افزود: واردات کشــورمان در هشت 
ماه سال ۱۴۰۰ از کشــورهای عضو اکو نیز سه 
میلیــون و ۱۴7 هزار و 33۲ تن به ارزش ســه 
میلیــارد و 6۲3 میلیــون و 838 هزار و 68 دلار 
بوده است که نسبت به مدت مشابه سال قبل از 
لحاظ وزنی کاهش ۱۰ درصدی و از نظر ارزشی 

افزایش ۲8 درصدی را نشان می دهد.
ســخنگوی گمرک درباره میزان صــادرات به 
اعضای اکو، توضیح داد: ترکیه با خرید ۱۱ میلیون 
و 35۰ هزار و 935 تن کالا به ارزش سه میلیارد 
و 767 میلیون و 795 هزار و 797 دلار و با رشد 
۱۲3 درصدی در وزن و ۱۲8 درصدی در ارزش، 
نخستین مقصد کالاهای ایرانی بوده است و پس 
از آن، افغانستان با سه میلیون و 57 هزار و ۱۴8 
تن خرید به ارزش یک میلیارد و ۲7۰ میلیون و 
6۰۱ هزار و 8۰7 دلار و کاهش 35 درصدی در 
وزن و کاهــش  ۱6درصدی در ارزش در جایگاه 

بعدی و پاکســتان با یک میلیون و 865 هزار و 
67۱ تن بــه ارزش 76۴ میلیون و 389 هزار و 
7۲8 دلار و رشــد ۲۲ درصــدی در وزن و ۲8 
درصــدی در ارزش در جایگاه ســوم قرار دارد.

وی ادامه داد: جمهــوری آذربایجان با 553 هزار 
و 5۱5 تن بــه ارزش 335 میلیون و 8۴3 هزار 
و 8۱7 دلار و کاهــش ۲۲ درصدی وزن و هفت 
درصدی ارزش، ازبکستان با 5۱۴ هزار و ۲۲ تن 
به ارزش ۲7۴ میلیون و ۲۲۱ هزار و ۱76 دلار و 
رشد ۲79 درصدی وزن و ۲۲3 درصدی ارزش، 
ترکمنســتان با 89۴ هــزار و 8۴7 تن به ارزش 
۲۰7 میلیون و ۲3 هزار و ۱۱3دلار و رشــد ۱73 
درصدی وزن و ۱68 درصدی ارزش، قزاقستان 
بــا 3۱۱ هزار و 866 تن به ارزش ۱۱۲ میلیون و 
7۲5 هزار و 6۰۴ دلار و رشــد 79 درصدی وزن 
و ۲۴ درصدی ارزش، قرقیزســتان با ۲8 هزار و 
۴۴۰ تن بــه ارزش 5۱ میلیــون و 8۲5 هزار و 
95۰ دلار و رشــد ۱8۴ درصدی در وزن و ۱6۴ 
درصدی ارزش و تاجیکستان با 5۴ هزار 6۱۲ تن 
بــه ارزش 38 میلیون و 8۱9 هزار و 375 دلار و 
رشد ۲83 درصدی وزن و ۲3۲ درصدی ارزش، 
به ترتیــب مقاصد بعدی کالاهای ایرانی در بین 

اعضای سازمان همکاری اقتصادی اکو بودند.
لطیفی درباره میزان واردات کشورمان از هریک 
از اعضای اکو نیز گفت: بیشترین میزان واردات از 
کشور ترکیه با ۲ میلیون و 7۲۲ هزار و 3۰۱ تن 
به ارزش سه میلیارد و ۲۴3 میلیون و 63 هزار و 
568 دلار بوده که نسبت به مدت مشابه از لحاظ 
وزنی کاهش ۱5 درصدی و از لحاظ ارزش رشد 
۲۴ درصدی داشــته است و پس از آن پاکستان 

با ۱9۴ هزار و 7۱۰ تــن به ارزش ۱8۲ میلیون 
و 83 هزار و 8۴9 دلار و رشــد 6۲ درصدی در 
وزن و 5۴ درصدی در ارزش، ازبکســتان با ۴6 
هــزار و 95 تن به ارزش 86 میلیون و 85۰ هزار 
و ۴۰ دلار و رشــد پنج درصــدی در وزن و 55 
درصدی در ارزش، قزاقستان با ۱۱7 هزار و 5۱7 
تن بــه ارزش 37 میلیــون و 6۲۲ هزار و 35۴ 
دلار و رشــد 8۱ درصــدی وزن و 5۴ درصدی 
ارزش، جمهــوری آذربایجان با ۱7 هزار و 8۰8 
تــن به ارزش ۲9 میلیون و ۱9۰ هزار و 8۲ دلار 
و کاهــش 9 درصــدی در وزن و افزایــش 87 

درصدی در ارزش قرار دارند.
وی اضافه کــرد: پس از جمهــوری آذربایجان، 
ترکمنســتان با فروش 3۱ هزار و ۲66 تن کالا 
به ارزش ۲۲ میلیــون و 957 هزار و 85۴ دلار، 
نسبت به مدت مشابه رشد 39 درصدی در وزن 
و ۲۲۴ درصدی را تجربه کرده، افغانستان با رشد 

۱8۱ درصدی در  وزن و 63۰ درصدی در ارزش 
۱۰هــزار و 59۲ تن کالا به ارزش ۱۱ میلیون و 
35۰ هزار و ۲۱7 دلار به ایران فروخته اســت، 
تاجیکســتان ســه هزار و 693 تن کالا به ارزش 
هشــت میلیون و 856 هزار و 537 دلار به ایران 
صادر کرده که ۴3 درصــد در وزن و 87 درصد 
در ارزش نسبت به مدت مشابه افزایش داشته و 
در نهایت قرقیزســتان در جایگاه نهم با فروش 
ســه هزار و 3۴8 تن کالا به ارزش یک میلیون 
و 863 هزار و 567 دلار به ایران در هشــت ماه 
امسال کالا صادر کرده که نسبت به مدت مشابه، 
56درصــدی در وزن و 53 درصــد در  ارزش 

کاهش داشته است.
۱۰ کشــور ایران، پاکســتان، ترکیه، افغانستان، 
تاجیکســتان، ترکمنستان، ازبکستان، قزاقستان، 
قرقیزستان و جمهوری آذربایجان، عضو سازمان 

همکاری اقتصادی اکو هستند. 

مهدی طغیانی گفت :هیچ تردیدی برای حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانــی در کشــور وجود نــدارد ... 
ایده هایی برای جبــران حذف این یارانه مطرح 
شده و ممکن اســت به دهک های پایین برای 
رفع نیازهای ضروری کارت اعتباری داده شود.

یک عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با تاکید 
بــر اینکه هیچ تردیدی بــرای حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی در کشــور وجود ندارد، گفت: ایده هایی 
برای جبــران حذف این یارانه مطرح شــده و 
ممکن اســت به دهک های پاییــن برای رفع 

نیازهای ضروری کارت اعتباری داده شود.
»مهدی طغیانی« با بیان اینکه حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی نیازمند سلســله مقدماتی است که برای 
فراهــم شــدن آن نیازمند حــدود ۲ ماه زمان 
هســتیم، افزود: در این میــان و برای مواجه با 
حاشیه ها بحث انبارداری مطرح است؛ انبارهای 
کشور به عنوان زیرســاخت باید از ذخایر کافی 
برخوردار باشــند، زیرا عده ای سودجو همیشه از 
خلاهای بوجود آمده بیشترین استفاده را کرده و 
فضای جامعه را ملتهب می کنند و بازارها را در 

شوک قیمتی محصولات فرو می برند. طغیانی 
افزود: از طرف دیگر باید بازار ارز مدیریت شود 
تا نقدینگی به وجود آمده در نزد مردم به سمت 
این بازار نرود و شــوک افزایــش قیمت ارز را 
شاهد نباشیم. تدابیر دیگری نیز باید همزمان با 
تصمیم گیری در مورد حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 

در کشور اتخاذ شود.
این نماینده مجلس اظهار داشــت: نگه داشتن 
و ادامه دار بودن این سیاســت در شرایط فعلی 
کشــور که دولت ســیزدهم با انبوهی از بدهی 
دولت قبل روبه روست و کسری بودجه شدیدی 
نیز اکنون وجود دارد، شــاید به زیان کشــور و 
مردم باشــد زیرا به طور قطع تــورم تداوم ارز 
ترجیحی بیشتر از تورم ناشی از حذف آن است. 
وی افزود: هنوز دولــت و مجلس درباره نحوه 
جبران حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی به جمع بندی 
نرســیده اند و در حال حاضر ایــن بحث ها تنها 
پیشــنهادهایی اســت که افراد ارائه می دهند تا 

بهترین تصمیم ممکن گرفته شود.
طغیانی همچنین در خصوص سیاست تخصیص 

ارز ۴۲۰۰ تومانی به واردات کالاهای اساســی 
یادآور شــد: حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی از دارو و 
گنــدم جزو پیشــنهادهای دولت ســیزدهم به 
مجلس شورای اسلامی نیست و به نظر می رسد 
تا پایان سال شاهد آن باشیم که ارز ترجیحی به 
این دو کالای اساسی تخصیص داده شود. عضو 
کمیســیون اقتصادی مجلس افــزود: در مورد 
گندم دو اتفاق صورت گرفته اســت؛ به طوری 
که خشکســالی ها خرید تضمینی گندم را دچار 
چالش اساســی کرده و میــزان خرید تضمینی 
گندم در ســال زراعی گذشته بســیار کمتر از 
نیاز کشــور بود؛ به همین دلیل باید برای تامین 

نیازهای کشور واردات گندم صورت گیرد.
وی گفــت: قیمت خریــد تضمینی محصولات 
کشــاورزی به خصوص گندم نیز اثر زیادی بر 
این محصول گذاشت اما اثر آن به قبل از کشت 
کشــاورز اختصاص داشت، در آخر فصل زراعی 
هم اندکی تاثیر داشت و دامداران از کشاورزان 
گندم را خریداری کردند. طغیانی بیان داشت: از 
طرف دیگر شــیوع بیماری کرونا سبب افزایش 

قیمت جهانی محصولات کشــاورزی شده و به 
همین دلیل دولت متقاعد شــده که سیاست ارز 
۴۲۰۰ تومانــی را برای ایــن محصولات ادامه 

دهد.
این عضو کمیســیون اقتصادی مجلس افزود: 
حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی از دارو با اســتفاده از 
توسعه نســخه های الکترونیکی در کشور میسر 
خواهد بــود. یارانه افراد را مــی توان از طریق 
سیستم بیمه ای هر شخص واریز کرد تا به تولید 
کننــده و وارد کننده مواد اولیــه دارویی بدهند 
و زیرســاخت این امر در کشور به لطف نسخه 
الکترونیکی فراهم اســت. وی با بیان اینکه در 
بلندمدت باید برای دارو و گندم تدابیری اندیشید 
اما اولویت با پنج محصول دیگر اســت، اظهار 
داشــت: ترجیح این است که کارت اعتباری به 
دســت مصرف کننده واقعی برســد تا مردم از 
جهت غذایی تامین شوند، زیرا اگر یارانه به طور 
پولی پرداخت شــود شاید این پول صرف تامین 
نیازهای اساسی مردم نشود و دولت نیز به دنبال 

افزایش تامین امنیت غذایی است.

تجارت 10/5 میلیارد دلاری ایران با اکو

کسری بودجه شدید در کشور 

خبر

وزیر صنعت: 
از سر گرفتن تولید خودروهای ایرانی در 

کشورها ی دیگر
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: سایت ها و خطوط تولیدی در 
ســنگال، جمهوری آذربایجان، سوریه و عراق داریم که به تدریج 
در حال فعال ســازی و توسعه هستند. ســیدرضا فاطمی امین در 
گفت وگو با ایرنا با اشاره به از سرگیری فعالیت سایت های خارجی 
تولید خودروی ایرانی در دیگر کشــورها، افزود: از ابتدای حضور 
در وزارت صنعت، معدن و تجارت در دولت ســیزدهم، موضوع 
صادرات 3۰ درصد از خودروهای تولیدی را در افق ۱۴۰۴ مطرح 
کردم که در این زمینه، راه اندازی و توســعه خطوط تولید خودرو 
در خارج از کشور یکی از الزامات و راهکارها است. هفته گذشته 
خط تولید مربوط به ایران خودرو در سنگال که مدتی تعطیل شده 
بود، مجدد فعال شد. به جای صادرات خودروی کامل که ممکن 
اســت با برخی موانع تعرفه ای محدود شــود، می توانیم قطعات 
خودرو به کشــورهای نظیر ســوریه، عراق، سنگال و جمهوری 
آذربایجان بفرســتیم کــه موانع تعرفه ای نداشــته یا کمتر این 
مشــکلات را دارد. همچنین خودروهای تولید شده می تواند در 
اتحادیه هایی که کشورهای یاد شده عضو آنها هستند به فروش 
برســد و مزیت رقابتی در آن کشورها داشته باشیم. امروز تلاش 
ایــن وزارتخانــه در حوزه های مختلف، نــه دور زدن تحریم ها، 
بلکه خنثی سازی آنهاســت و به این منظور ابزارهای خوبی نیز 
در اختیار داریم. آفریقا برای ما یک قاره کشــف نشده است که 
ظرفیت های بســیار خوبی در کشورهای مختلف آن وجود دارد. 
در این زمینه همکاران ما در ســازمان توسعه تجارت بر احصاء 
فرصت ها و ظرفیت های صنعتی، معدنی و تجاری کشــورهای 
آفریقایی متمرکز شده اند و هرچند ممکن است موانعی نیز وجود 

داشته باشد، اما قابل کنار زدن و رفع هستند.

افزایش 20 درصدی حقوق کارمندان در 
سال اینده 

میرتاج الدینــی نایب رئیس کمیســیون برنامه و بودجه مجلس 
با بیان اینکــه افزایش حقوق اغلب کارمندان در ســال آینده 
بالای ۲۰ درصد خواهد بود، افزود: در ســال آینده افرادی که 
حقوق کمتری می گیرند تا ۲9 درصد افزایش شــامل حالشان 
می شود و کســانی که حقوق متوسط به بالا دریافت می کنند 
بیش از ۲۰ درصد افزایش حقوق خواهند داشــت و آنهایی که 
حقوق بالایی دارند نیز درصد افزایش شان زیر ۱۰ درصد است. 
همین باعث شده میانگین ۱۰ درصد باشد. نماینده مردم تبریز 
در مجلس ادامه داد: ما ایــن رویکرد بودجه را قبول داریم که 
افزایش به صورت پلکانی معکوس باشــد به این معنا که هرچه 
کمتر حقوق می گیرند افزایش بیشتری خواهند داشت و حقوق 
هــای بالا افزایش کمتری دارند. مــا این موضوع را در جریان 
رســیدگی به بودجه مورد بررســی قرار می دهیم که احیانا اگر 
این شیوه برای اکثریت کارمندان تاثیر کمتری داشته باشد آن 
را به نفع اکثر کارمندان تغییــر می دهیم. میرتاج الدینی با بیان 
اینکه براساس لایحه بودجه ۱۴۰۱ کسانی که حقوق های زیر 
۱۰ تومــن دریافت می کنند درصد افزایش حقوقشــان حدود 
۲۰درصد خواهد بود، درباره تناســب میزان افزایش حقوق ها با 
نرخ تورم اضافه کرد: همیشــه نرخ افزایش حقوق عین تورم در 
نظر گرفته نمی شود. ضمن اینکه نرخ ۲۰ تا ۲5 درصد افزایش 
حقوق نرخ قابل توجهی است. مهم این است که ما جلوی تورم 
را بگیریــم وگرنه همین که حقوق ها افزایش پیدا کند خودش 
به افزایش تورم دامن می زند و افزایش تورم هم به ضرر حقوق 

بگیران است.
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آگهی مزایده نوبت اول
در مــورد پرونده اجرائی کلاســه 99۰۱93۱ ش ۲ اجرای احــکام مدنی بجنورد، 
فیمابیــن محکوم له همــت عزتي فرزند محمدحســن ، ام البنیــن عزتي فرزند 
محمدحســن ، محمودرضا عزتي فرزند محمدحســن ، و محکوم علیهم مرتضي 
عزتــي فرزند محمدحســن ، زینب عزتي فرزند محمدحســن ، مریم عزتي فرزند 
محمدحسن ، و هاجر حداد فرزند موسي الرضا، سیدابوالفضل سیدنظری فرزند علي 
، و با موضوع دســتور فروش مال مشاع که با عنایت به انجام کارشناسی ملک به 
مشــخصات ذیل الذکر : مشخصات زمین: طالقانی غربی شیر آب کوچه شهید نقد 
علی باغچقی پلاک 5 و 7 پلاک ثبتی ۱۱۴۱ فرعی از ۱55 اصلی بخش ۲ شامل 
بنای خشــت و گلی فرســوده در حدود ۱۰۰ متر مربع با انشعابات آب و برق و گاز 
در مجموع ارزش کل عرصه و اعیان این ملک باتوجه به موقعیت مکانی به ابعاد ؛ 
متراژ عرصه ، حدودات اربعه و ســایر عوامل موثر در قیمت گذاری که ارزش زمین 

توسط کارشناسان رسمی دادگستری مبلغ 6/5۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال ارزیابی گردیده 
است و اینکه پس از سیر مراحل قانونی مقرر گردیده کل ملک مذکور در روز شنبه 
مورخ۱۴۰۰/۱۰/۱8 ســاعت ۱۰ تا۱۰:3۰از طریق مزایده حضوری در محل اجرای 
احکام مدنی دادگســتری بجنورد به فروش برســد ، بنابراین متقاضیان شرکت در 
جلسه مزایده میتوانند پنج روز قبل از موعد مقرر در این اجرا حاضر و از کم و کیف 
موضوع مطلع و در صورت تمایل از مورد مزایده بازدید نمایند . بدیهی است مزایده 
از قیمت کارشناســی شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی واگذار خواهد شد و ده 
درصد مبلغ پیشــنهادی قبل از تشکیل جلســه مزایده می بایست واریز گردد و در 
صورت برنده شــدن مابقی مبلغ وفق مقررات صول خواهد شــد و در صورت عدم 
پرداخت الباقی )نود درصد( در مهلت مقرر ، مبلغ تودیعی پس از کسر هزینه مزایده 

به نفع دولت ضبط و مزایده تجدید می گردد.
 دادورز شعبه دوم اجرای احکام مدنی دادگستری بجنورد – مکبر

آگهی مزایده نوبت اول
در مورد پروندهاي اجرائی کلاسه ۰۰۰۱۱3۱ ش ۲ اجرای احکام مدنی بجنورد و 
به موجب اجراییه شماره ۱۴۰۰۲7۴۲۰۰۰۰۱۴555۰مورخه۱۴۰۰/۰7/۱۰ صادره 
از شــعبه ۴ حقوقی بجنورد، فیمابین محکوم له فاطمــه گل زاده ومحکوم علیه 
زهــرا گل زاده با موضوع مطالبه فروش مال مشــاع می باشــد فروش 6 دانگ 
با عنایت به انجام کارشناســی ملک توقیفی به مشــخصات ذیــل الذکر : . ۱- 
کارشناس رســمی دادگســتري از ملک واقع در بجنورد- گلستان شهر - جاده 
قدیم لنگر - ابتداي دوراهي دانشــگاه فرهنگیان پروژه پارس ســرزمین ماهان 
بلوک طبقــه 3 - واحد جنوب غربي در مورخ۱۴۰۰/۰9/۰۲ بازدید بعمل آورده و 
ضمن بررســی موضوع و روئیت حدودات و موقعیت آن به شرح ذیل گزارش مي 
نمایم ملک شــامل شش دانگ یک دستگاه آپارتمان مسکوني طرح مسکن مهر 
به مســاحت 58 مترمربع اعیان در طبقه ســوم بلوک با مشخصات نما سیمان و 
سنگ مصنوعي- آسانسور نصب نشده-پنجره دوجداره یو پي وي سي پارکینگ 
در محوطه - انبــاري ۲مترمربع در پیلوت در واحــد اچ دي اف معمولي- دیوار 
داخلي گچ - درهاي داخلي اچ دي اف -کفســازي واحد ســیمان - یک خواب ، 
آشــپزخانه فاقد کابینت - سرویس و حمام مجزا فاقد شیرآلات ، پکیج ، رادیاتور 

- تراس دارد. با انشعابات برق و گاز .. بلوک مذکور انشعاب آب و آسانسور ندارد 
و خالی از ســکنه بود که با توجه به موقعیت ملــک ، عرف محلي روز و عوامل 
موثر در ارزیابــي ارزش کل ملک فارغ از بدهي به اشــخاص حقیقي و حقوقي 
معادل۱۴5.۰۰۰.۰۰۰تومــان ) صد و چهل و پنج میلیون تومان ( تعیین و ارزیابی 
گردید اســت و اینکه پس از ســیر مراحل قانونی مقرر گردیده شش دانگ ملک 
مذکور در روز ســه شنبه مورخ۱۴۰۰/۱۰/۱۴ ســاعت ۱۲ الی۱۲:3۰ و از طریق 
مزایده حضوری در محل اجرای احکام مدنی دادگستری بجنورد به فروش برسد، 
بنابراین متقاضیان شرکت در جلسه مزایده میتوانند پنج روز قبل از موعد مقرر در 
ایــن اجرا حاضر و از کم و کیف موضوع مطلع و در صورت تمایل از مورد مزایده 
بازدید نمایند . بدیهی است مزایده از قیمت کارشناسی شروع و به بالاترین قیمت 
پیشــنهادی واگذار خواهد شد و ده درصد مبلغ پیشــنهادی قبل از شروع مزایده 
و جهت اجازه شــرکت در مزایده می بایست واریز شــده باشد و مابقی مبلغ لیز 
ظرف یک ماه وصول خواهد شــد و در صــورت عدم پرداخت الباقی )نود درصد( 
در مهلت مقرر ) مبلغ تودیعی پس از کســر هزینــه مزایده به نفع دولت ضبط و 

مزایده تجدید می گردد
دادورز شعبه دوم اجرای احکام مدنی دادگستری بجنورد – مکبر

روزنامه صبح استان
خراسان شمالی

خبر

کشتی فرنگی ایران در میان 5 تیم برتر 
سال 2021

اتحادیه جهانی کشتی، عملکرد تیم ملی کشتی فرنگی ایران 
در رقابت های جهانی نروژ را جزو 5 تیم برتر سال ۲۰۲۱ جهان 
انتخاب کرد.اتحادیه جهانی کشتی، 5 تیم برتر کشتی جهان در 
ســال ۲۰۲۱ را انتخاب کرد که بر این اساس تیم ملی کشتی 
فرنگی ایران با کســب ۴ مدال طــلا و ۲ برنز در رقابت های 
جهانی نروژ به عنوان پنجمین تیم موفق کشتی جهان در سال 
۲۰۲۱ انتخاب شد. در این رده بندی، تیم های کشتی زنان ژاپن 
در المپیک توکیو، تیم کشــتی آزاد روسیه در المپیک توکیو و 
تیم های زنان اوکراین و قرقیزستان در رده های اول تا چهارم 
قرار گرفتند. تیم ملی کشتی فرنگی ایران در رقابت های جهانی 
نروژ با هدایت محمد بنا، با کســب ۴ مدال طلا توسط میثم 
دلخانی، محمدرضا گرایی، محمد هادی ســاروی و علی اکبر 
یوسفی و ۲ مدال برنز محمدعلی گرایی و پژمان پشتام، پس از 

روسیه بر سکوی دوم جهان ایستاد.

لغو ماراتن 2021 مسکو بخاطر کرونا
بزرگترین رویداد دوی ماراتن در روسیه به دلیل کرونا کنسل 
شد.شیوع کرونا در چند ماه اخیر باعث لغو بسیاری از رویدادهای 
ورزشی شده است. جدیدترین رقابت ورزشی، رقابت های دوی 
ماراتن در مسکو روسیه است. این رویداد از سال ۲۰۱3 برگزار 
می شود و ده ها هزار شرکت کننده از سراسر جهان هر ساله در 
این رقابت حضور دارند. این مسیر از خیابانهای مرکزی مسکو 
می گذرد. امسال به دلیل شرایط سخت رقابتها برگزار نمی شود.  
این رقابت ها قرار بود با رعایت پروتکل های بهداشــتی در دو 
بخش مجزا هر کدام با 5 هزار دونده، برگزار شــود. مســئول 
برگزاری رقابتها گفت: متأسفانه به دلیل وضعیت اپیدمیولوژیک، 
شهر مجبور به لغو برگزاری رویدادهای دسته جمعی شده است. 
در طــول فصل، تلاش زیادی برای این ماراتن کردیم.  ما در 
شــرایطی زندگی می کنیم که شرایط می تواند هر روز تغییر 
کند. این تغییرات نه تنها ورزش، بلکه زندگی روزمره ما را نیز 
تحــت تأثیر قرار می دهد. تیم ما یک رویداد ورزشــی بزرگ 
برای شما تدارک دیده اســت که امسال برگزار نخواهد شد. 
ما احساســات و عواطف هر دونده را درک می کنیم و متوجه 
می شــویم که چه قدر برای این رقابتها زحمت کشیده شد. از 
همه کســانی که ما را حمایت می کنند و اتفاقاتی که در حال 
حاضر در حال وقوع است را درک می کنند، تشکر می کنیم. ما 
مشــتاقانه منتظر برگزاری همه رویدادهای برنامه ریزی شده 
قبل از پایان سال هستیم و خوشحال خواهیم شد که دوباره با 

شما ملاقات کنیم.

ســرمربی تیم ملی بوکس ایــران گفت: در ارمنســتان از همه نظر 
مســابقات خوبی را پشــت ســر گذاشــتیم و برای ما مفید بود، اما 
گاها شاهد برخی ناداوری ها و شــیطنت ها مبنی بر حریف ندادن به 

بوکسورهای ایرانی بودیم.
علیرضا استکی درباره تورنمنت تدارکاتی ارمنستان که تیم ملی ایران 
نیز به منظور کســب آمادگی برای بازی های آسیایی در آن شرکت 
کرده بود، توضیح داد: مســابقات تدارکاتی خیلی خوبی برای ما بود 
و توانستیم بیشــترین استفاده را از نفرات جدید کنیم. در جریان این 
تورنمنت نقاط ضعف و قوت را تشــخیص دادیم تا متوجه شویم که 

کدام بازیکنان به درد ما می خورند که از آن ها استفاده کنیم.
 او درباره عملکرد بوکســورها نیز گفت: جوانان ما خیلی خوب بودند، 
نفراتی چون مهدی سرباز و باقر فرجی عملکرد خیلی خوبی داشتند و 
چهار بوکســور اصلی ما هم که از مسابقات جهانی وارد این تورنمنت 
شده بودند نیز افت کمی داشتند. سجاد محمدپور هم در این مسابقات 
خیلی خوب ظاهر شــد، اما نقاط ضعف زیادی داریم که باید با شروع 
اردوها آن ها را برطرف کنیم. در یکسری اوزان نیاز به انتخابی داریم 

و بایداز قهرمانی کشور استعدادهای جدید را هم انتخاب کنیم.

ســرمربی تیم ملی بوکس ایران گفت: به هر حال چون آن ها میزبان 
بودند، گاهی اوقات شــاهد داوری های یکطرفه و برخی شــیطنت ها 
بودیم. متاســفانه ما نتوانســتیم در هیچ یک از مســابقات با نفرات 
کامل مبارزه کنیم، چون حریف نمی دادند. در مسابقه با گرجستان 5 
بوکســور ما روی رینگ نرفتند و در بازی با اوکراین هم سه بوکسور 
ما بازی نکردند. البته اصلا برد و باخت مهم نبود و هدف این بود که 
بوکسورهای خود را روی رینگ دیده و به جوانان خود میدان بدهیم.
او درباره سطح فنی مسابقات نیز گفت: نمی گویم همه تیم ها با نفرات 
و ترکیب اصلی بودند، اما حداقل 6۰ درصد تیم اصلی شان را داشتند. 
فشــاری که به بچه های ما وارد شــد عالی بود. اگر حریف می دادند 
فشار بیشتری هم به بوکســورها وارد می شد، اما در مجموع اردوی 

تدارکاتی بسیار مفیدی بود.
استکی درباره زمان شروع دور جدید اردوهای تیم ملی بوکس توضیح 
داد: اردوهای خود را بعد از هجدهم که انتخابات فدراســیون برگزار 
شود شروع می کنیم و فعلا تا بیستم اردو نداریم. برنامه های ما برای 
بعد از بیستم است تا یک ضرب برای بازی های آسیایی آماده شویم. 
احتمالا اســفند ماه گرجســتان به ایران بیاید و در بهمن ماه هم به 

مسابقات جام پادشاهی تایلند برویم. اگر هم این دو اردوی تدارکاتی 
نشد، فرودین ماه شاید با ارمنســتان اردو برگزار کنیم که خیلی هم 

علاقه مند بودند به ایران بیایند.
او در پایان گفت: بنده باید از  کادرفنی خودم آقایان همایون امیری، 

غلامرضا کریمی، شــهر ام فاتح، محمود نهتانی، اصغر اشرفی دانیال 
تیماجی و میلاد روحانی که بدون حقوق آنچنانی زحمت کشــیده اند 
تشکر کنم. نتایج چند وقت اخیر بوکس بخاطر دلسوزی و عرق ملی 

این عزیزان کسب شده است.

استکی:

در ارمنستان به بوکسورهای ما حریف ندادند

موفقیتی تاریخی که دو سال پیش قابل تصور نبود؛

ایران در آستانه ارزان ترین صعود تاریخ
شــاگردان دراگان اســکوچیچ با پیروزی مقابل عراق 
می توانند خیلی زودتر از تصــور به جام جهانی ۲۰۲۲ 
قطر برســند، امــا در این موفقیت نکات بســیار قابل 

توجهی وجود دارد.
دو ســال پیش در زمســتان ســال  ۱398 که مارک 
ویلموتس با دو شکست برابر بحرین و عراق و تحمیل 
سنگین ترین پرونده مالی به فدراسیون، کشور را ترک 
کرد، خوش بین  ترین هوادار فوتبال هم فکر نمی کرد، 
تیــم ملی فوتبال ایران حضــور در جام جهانی قطر را 
پس از بازی هفتم مرحله نهایی مقدماتی جشن بگیرد.
این مســیر دشــوار و پراسترس می توانســت با بازی 
در مرحلــه مقدماتی قبلی مقابل بحریــن و عراق در 
ورزشگاه آزادی، کمی برای جانشین ویلموتس آسان تر 
هم بشــود، که به یکباره در  بهمن ماه شیوع کرونا در 
ایران به صورت رسمی اعلام شد و هنوز هم که هنوز 
است برخلاف بســیاری از مناطق دنیا امکان بازگشت 

تماشاگران در ایران فراهم نشده است.

امــا یکی از مهم تریــن نکات صعود تیــم ملی که با 
پیروزی مقابــل عراق در تاریخ هفتم بهمن ماه ۱۴۰۰ 
رسمی خواه شد، هزینه بسیار کم این صعود نسبت به 
سایر صعودهای تاریخ فوتبال ایران به جام های جهانی 
خواهد بود. در واقع فدراســیون فوتبال برای پشتیبانی 
از تیم ملی بزرگسالان تاکنون چیزی حدود دو میلیون 
دلار هزینــه کرده اســت و درآمدهایی که به دســت 
خواهــد آورد چیزی بین ۱۴ تا ۱6 میلیون دلار شــده 
که از طریق کنفدراســیون فوتبال آسیا و فیفا به ایران 

پرداخت خواهد شد.
در این بین مهم  ترین هزینه های پشــیبانی از تیم ملی 
شامل دستمزد کادر فنی، پاداش بازیکنان، هزینه های 
هتل و همینطور هزینه های مربوط به بلیت هواپیمای 
بازیکنان شــاغل در لیگ های مختلــف دنیا بوده که 
بخــش اعظمی از بودجــه فدراســیون را به خودش 
اختصاص داده و جالب اینکه برخلاف همیشه دستمزد 

کادر فنی در پایین ترین حد ممکن بوده است.

رئیس فدراسیون فوتبال که کمتر از یکسال از حضورش 
در فدراســیون فوتبال می گــذرد، در روزهای پس از 
انتخاب با فشــارهای مختلف برای برکناری اسکوچیچ 
و اســتخدام یک مربــی گران قیمت، یــا بازگرداندن 
کارلوس کی روش یا توافق با برانکو ایوانکوویچ مواجه 
بود، اما تصمیم گرفت با اسکوچیچ به کار ادامه دهد. او 
اگر چه در برخی از اوقات همکاری نسبت به سرمربی 
کروات تیم ملی اظهارنظرهای مختلفی داشته که حتی 
آینده را سســت جلوه می داده، امــا او در نهایت با در 
نظر داشتن شرایط سرمربی اش را حفظ کرده تا حداکثر 
بازدهی از مخارج ســبک فدراسیون برای آماده سازی 

تیم ملی برای مسابقات جام جهانی به دست بیاید.
او که بدون بازی تدارکاتی و با اتکا سرمایه فنی مربی 
و درخشــش بازیکانش موفق به کســب نتایج خارق 
العاده در راه قطر ۲۰۲۲ شــده و حالا این امیدواری را 
هم به وجود آورده که حتی به صعود به دور بعدی جام 
جهانــی برای اولین بار فکر کند؛ که اگر این اتفاق هم 

رخ بدهد، افزایش قابل توجهی در درآمدهای تیم ملی 
صورت خواهد گرفت.

حالا و بــا موفقیت این کادر تیم ملــی صعود فوتبال 
ایران به جام جهانی برای ششمین مرتبه شریک  های 
تازه ای هم پیدا خواهد کــرد؛ افرادی که در ابتدا زیر 
بار انتخاب اســکو نمی رفتند، اما حالا به نظرشان این 
انتخاب همراه با درایتی خاص بوده و از زیر بلیت آنها 

رد شده است !

عزیــزی خادم کــه اســکوچیچ را با خود در جلســه 
مهم ش با جانی اینفانتینو همــراه کرده و در میتینگ 
عقد قرارداد با فدراســیون فوتبال قطر نیز او را به دفتر 
رئیس فدراسیون قطر برده بود، شاید می خواسته از این 
طریق پیامی به فوتبال ایران بفرســتد؛ اینکه اگر این 
تیم همچنان با راندمان بالا بــه کار خود ادامه بدهد، 
نیازی به تغییــرات و تحمیل هزینه هــای اضافه به 

فوتبال ایران نیست.

مجازی نامه

توضیح :نظر و نگاه دیگران را از مجازی به 
مکتوب اورده ایم   تا به فضای تضارب ارا 
کمکی کرده باشیم و این به معنای تایید 

یا رد محتوا از سوی اتفاقیه نمی باشد.
شما هم میتوانید پست های اینستاگرام 
یا تلگرام خودتون رو برای ما در اینستا 

ارسال کنید تا منتشر شود


